
اعتبارنامه پزشکیان امضا و 
تقدیم دفتر رهبری شد

در میان مربیان کارآزموده ورزشــی معمول 
اســت که فرد ورزشکار یا تیم ورزشی را که برای 
مسابقه به میدان می فرستند، با طرح و نقشه از 
پیش طراحی شده همراه می کنند. برای آنکه تیم 
یا فرد در شرایط حریف غافلگیر نشود یا آنکه اگر 
کارشان به هر دلیلی به بن بست بخورد، معمولا 
با یــک طرح اولیه که به آن پِلن آ می گویند، تیم 
را روانه میدان می کنند و چنانچه تیم نتوانســت 
موفقیت کســب کنــد، آن گاه پِلــن ب را به کار 
می بندند. مثلا پلن آ تیم فوتبال حمله، حرکت از 
گوشه های زمین و ارسال توپ است. اگر مثمرثمر 
نشد، مربی به بازیکنان علامت پلن ب را می دهد 
که مثلا به جای حمله از جناحین، از مرکز زمین 

با فرار مهاجمان از مدافعان انجام شود.
در امر اقدامات سیاسی یا اقتصادی هم مربی 
تیم یعنــی در اینجا رئیس جمهور باید حســب 
شــرایط پلن آ یا پلن ب یا دیگــر پلن ها را به کار 

گیرد و تنها یک روش را اتخاذ نکند.
به یاد دارم که در دولت دفاع مقدس این امر 
رعایت می شد. قبل از جنگ و حتی در اوایل دفاع 
مقدس زندگــی اقتصادی و اجتماعی شــرایط 
معمــول را طی می کــرد ولــی در دولت دفاع 
مقدس پلن ب مطرح شــد و از قبل این نقشــه 
راه علاوه بر آنکه حداقل امکانات زیســتی برای 
همه تأمین شــد، از رهگذر دقت و صرفه جویی 
در منابع، اقدامات توسعه ای مناسبی انجام شد؛ 
یعنی جنگ نه تنها نتوانســت بحران زیســتی و 
معیشــتی میان مردم ایجاد کند، بلکه در همان 
حال اقدامات توسعه ای به موازات دفاع مقدس 
تا آنجا که مقــدور بود، انجــام گرفت. از جمله 
در بین ســال های ۵۹ تــا ۶۳ یعنی در اوج دفاع 
مقــدس در وزارت صنایــع و معــادن علاوه بر 
سازمان دهی تشکیلات حسب ضرورت ها اقدام 
به صــدور ۱۱هزارو ۵۰۰ موافقــت اصولی برای 
بخــش خصوصی بــرای ایجاد صنعت شــد و 
قانون شــرکت شــهرک های صنعتی ایران برای 
تســهیل در واگذاری زمین، آب، برق، گاز و تلفن 
به دارنــدگان موافقــت اصولــی تصویب و به 
اجرا گذاشته شــد. هم زمان با برنامه ریزی برای 
تخصیص ارز و تســهیلات ریالی به شرکت ها در 
همان هنگام که حســب برنامه پلن ب امکانات 
لازم در اختیــار رزمندگان اســلام بــرای تداوم 
دفاع مقدس قــرار می گرفت، چنیــن اقداماتی 
برای به کارگیری اســتعدادها و نیروی انســانی 
موجود انجام شــد؛ در حالی کــه اگر پلن آ یعنی 
روال قبلی ادامه می یافت، هرگز چنین اقداماتی 
نمی توانســت صــورت گیرد. قابــل توجه آنکه 
در همــان زمان بر مســئله محیط زیســت نیز 
توجه لازم می شــد و احداث پنــج طرح تبدیل 
زبالــه در دســتور کار قرار گرفــت. کاری که اگر 
تداوم می یافت، امروز کشــور دچار انبوه زباله و 
شــیرابه های عفونی آن نمی شــد. در تداوم این 
طرح در ســال ۶۵ با ایجاد ستاد طرح های مهم 
انقلاب و تخصیص قانونــی ارز و دیگر امکانات 
۱۲۰ طرح بزرگ و کوچک دولتی یا خصوصی با 

امکانات ستاد راه اندازی شد.
مقصود آن است که تنها نباید به یک روش و 
طرز فکر بسنده کرد. حسب شرایط باید در روش 
سیاســی یا اقتصادی گزینه های بهتر را انتخاب 
کرد. در حالی که اینک چنین نیست. به طور مثال 
در دولت یازدهم پس از توافق نامه برجام روال 
اقتصــادی در جامعه به صورت معمول جریان 
یافت، در حالی کــه در دولــت دوازدهم پس از 
خــروج یک جانبه آمریکا از برجــام همان روال 
ادامــه یافت و دولت ســیزدهم هم همان روال 
اقتصادی جامعه را تداوم بخشــید و چنین شد 
که مصرف برق، آب، گاز، خروج ســرمایه، بنزین 
و دیگر انرژی ها و نیز تورم و دیگر مســائل منفی 
به نحو نامقبولی افزایش پیدا کرده اســت و این 
نشان می دهد که پلن ب در دستور کار دولت ها 
به موازات شرایط اقتصادی دگرگونه به کار گرفته 
نشــده اســت. از مفاد نظرات ابراز شده از سوی 
وابستگان ریاســت جمهوری چهاردهم به نظر 
می رسد پلن ب یعنی تطبیق شرایط اقتصادی در 
جامعه با تحریم ها در دستور کار نیست و ظاهرا 
امید به رفع تحریم هــا دارند. بگذریم که اصولا 
روش اقتصــادی جاری کشــور حتــی در دوران 
بی تحریمی روشــی غلط و منهدم کننده اســت، 
چرا که این روش که در طول ۴۰ ســال گذشــته 
کما بیش در دستور کار بوده است، سرزمین ایران 
و امکانات آن را با بحــران فزاینده و نابودکننده 

روبه رو کرده است.
بایــد بــا واقعیــت روبــه رو شــد. واقعیت 
امــروز وجود تحریم هاســت و بایــد اقتصاد ما 
خــود را با تحریم ها تطبیق دهــد و البته هرگاه 
تحریم ها برطرف شــد و باید که به جدّ در رفع و 
برطرف کردن آن بکوشیم، آن گاه طرح متناسب 
با رفع تحریم ها را بــه اجرا بگذاریم و صد البته 
روش های آزمایش شده و شکست خورده که به 
خروج صدها میلیارد دلار ارز از کشــور و تورم و 

کم شــدن قدرت خرید مردم و به زیر 
فقر رفتن انبوهی از جمعیت کشور 
انجامیــده، به هیچ وجه نباید مجددا 

مورد عمل قرار گیرد.
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۱۲ صفحه

بــرگزیـــده�هــاگزارش «شرق» از ابرچالش های بخش کشاورزی و ضرورت های مهمی که وزیر آینده این بخش باید از آن مطلع باشدمصائب کشاورزی

عدم  همراهی هیئت رئیسه مجلس 
برای اعلام وصول  طرح دوفوریتی رفع 

بهارستان فیلترینگ حاشیه ساز شد در  وتو 

فرصت های پیش رو و  واردات گاز  درباره 

بازار تاریخی تهران؛ تصاحب یا بازسازی جمعی؟

این روزها بحث واردات گاز از روســیه مســئله روز ما شــده است 
و عــده ای آن را تقبیــح و عــده ای آن را تشــویق می کننــد. عــده ای 
داشــتن اولین یا دومیــن ذخایر گاز دنیا را بهانه ایــن می دانند که چرا 
بایــد گاز وارد کرد. بلــه، اگــر گاز وارد کنیم و آن را بســوزانیم، کاملا 
درســت اســت. تقاضای خانگی برای گاز به صورت وحشــتناکی بالا 
رفتــه، چه بــه صورت مصــرف مســتقیم و چه به صــورت مصرف

بی رویه برق. 
این جانب بارها و بارها در نوشــتارهای خودم که خدمت دوســتان 
مســئول نوشــته ام، گفته ام که ایران باید هاب گاز طبیعی دنیا بشود و 
چه خوب که این فرصت پیش آمــده که بتوانیم معادل ۱۲ فاز پارس 

جنوبــی (۳۰۰ میلیــون مترمکعب گاز طبیعی) از روســیه وارد کنیم. 
ناترازی انرژی در کشــور فقط به علت تعلل مسئولان انرژی کشور در 
زمینــه کنترل مصرف آن بوده و چنانچه عزمی از طرف دولت باشــد، 

نه تنها کنترل کردنی اســت، بلکه فرصتی پیش روی کشورمان خواهد 
گذاشــت که بتوانیم بیشــترین ارزش افزوده از آن را از طریق تبدیل به 
محصولات پتروشــیمیایی، فروش گاز و وابســتگی همسایگان به این 

انرژی پاک داشته باشیم.
آنچه مســلم است، این است که با این مسائل حساس بازی نکنیم. 
سرنوشــت کشــور را نمی توان به بازی کودکانه تبدیــل کرد و حب و 
بغض هــا از همدیگر را مستمســک کینه ورزی ها کنیــم. بیاییم از این 

فرصت طلایی حداکثر بهره برداری را بکنیم. 
ناترازی انرژی دســت خودمان اســت. به راحتی می توان آن را حل 

کرد، به شرطی که بخواهیم و اراده کنیم.

هر از چند گاهی فریادی در رسانه بالا می رود که: وامصیبتا! «فاجعه بزرگ در کمین بازار 
تهران»! و بعد دوباره صداها می خوابد و انگار نه انگار که ۵۰ ســال اســت این هشدارها 
بوده و هســت و کسی هم خیال ندارد مسئولیت ساماندهی شایسته بازار تهران را گردن 
بگیرد. محمدرضا فرجی تهرانی، نایب رئیس اتاق اصناف تهران، آخرین کســی است که 
به تازگی در رسانه خبر فردا گفته است: سیم های برق مهم ترین دلیل برای آینده خطرناک 
بازار تهران اســت، اما وزارت نیرو بــه بازاری ها گفته برای تعویض ســیم  های برق بازار

 بودجه ندارند!
 او همچنیــن اظهــار کــرده: «چنانچــه از ســاختمان های قدیمی و فرســوده بازار 

تهران و ســنگ اندازی هایی که میراث فرهنگی برای بازســازی این ســاختمان ها دارد، چشم پوشی کنیم، اما 
نمی توانیم از نوع سیم کشــی هایی که عین کلاف سردرگم به  هم پیچ خورده اند، بگذریم». و اینکه یک جرقه 
می تواند در کســری از زمان فاجعه بیافریند... . ســؤال این است: چرا سال هاست این مورد رها شده و کسی 
به آن توجهی نمی کند؟/ تجارت نیوز. کســی نیســت از ایشــان بپرســد مگر بازاری ها ناتوان اند که ۵۰ سال 
اســت دارند می نالند و کســی به فریادشــان نمی رســد؟ الحمدالله هم پول دارند و هم عقل تجاری سلیم. 
بازار هم محل کسب شــان اســت. در ضمن سیســتم حکومتی ما قریب به ۵۰ سال اســت فقط به تجارت 
اهمیت داده (به جای صنعت مدرن و توســعه کشــور مطابق با آمایش سرزمین) و بازار هرگز نادیده گرفته

 نشده است.
سولماز شمشیری، مدیر دفتر نوسازی بازار تهران، می گوید: «بله، علت اکثر آتش سوزی های بازار اتصالات 
برقی اســت که هم جواری با کالاهای اشتعال پذیر باعث تســریع حریق می شود. در بازارهای فرش فروشان، 
کفاش ها، پاچنار ســید اسماعیل ما با مشــارکت کسبه، شهرداری منطقه و شرکت برق کابل ها را ساماندهی 
کردیم و داکت گذاری شــد. احتمالا این جریان باید به دیگر راســته ها نیز کشــیده شــود. اما موضوع اصلی 
فرســودگی، سیم کشــی های داخلی اســت که هزینه اش مســتقیم برعهده بازاریان اســت و با اصلاحات 
سیم کشــی ها و تغییــرات کنتورهــای برق، هزینه برق تصاعدی حســاب می شــود. این موضــوع دلیلی بر 

مشارکت نکردن بازاریان است». پس یعنی خطر را به جان بخریم!؟
روشن است که مشکل اصلی بازار تهران این است که در طول سال ها مشکلات ایمنی بازار، ترافیک مرکز 
شــهر و اصولا سیســتم سنتی را با خود داشته است. حدود ۲۵ ســال پیش طرحی جامع و کامل برای بازار 
تهران تهیه شد که هرگز اجرا نشــد، زیرا عزم و اراده ای همه جانبه وجود نداشت. مشکل اصلی ساماندهی 
بازار، توافق نهادهای دولتی مسئول و شهرداری با بازاریان بر سر پروژه بازار است. همیشه از خود پرسیده ام 
چرا بازاری های تهران مرمت بازار تبریز را الگو قرار ندادند؟ تجربه موفق بازســازی بازار تبریز به دست آقای 
مهندس تقی زاده (رئیس وقت میراث تبریز) و اســتادان علاقه مندی مانند دکتر فرهاد فخار تهرانی در طول 

ســال های اولیه انقلاب نمونه خوبی از بازســازی موفقیت آمیز بازار است. نمونه موفق 
دیگر بازار سعدالســلطنه قزوین است که شــهرداری قزوین خودش کار را بسیار فاخر و 
زیبا به انجام رســاند و امیدواریم بازسازی آن به سمت سرای حاج رضا و جنوب بازار نیز 

ادامه یابد.
بــازار تهران و خانه هــای قدیمی بافت تاریخی بی ســامان اطراف آن سرتاســر انبار 
ولنگارانه اســت. تجار نیز با انبارداری مدرن در حرف موافق اند اما برای دستیابی به یک 
روند عملی، هماهنگی و کار علمی لازم است. خانم مهندس شمشیری می گوید: تجربه 
ما نشــان داد که بازاریان تهران پای مشــارکت هســتند. من می گویم: کالبد بازار میراث 
ماست و فقط باید مرمت شود، اما تجهیزات آن که باید امروزی باشد. این همان معضلی است که هنوز در 
خیابان لاله زار هم داریم! در طرح جامع تهران ۲۰ سال پیش مقرر شد که بازار تهران، با توجه به سیستم های 
سفارش اینترنتی و آنلاین، دیگر جای عمده فروشی و ببر و بیار کالا در حجم وسیع نیست! همان طور که بازار 
مبل به یافت آباد و بازار بلور به پایین میدان شوش رفت، بسیاری از فعالیت های تولیدی- تجاری تهران هم 
خوب اســت جاهای بهتر و بزرگ تری برای خود بیابند. و شــهرداری مسئول این گونه هماهنگی ها باشد. این 
ساماندهی که در خیابان ناصرخسرو از سوی تیم خوب سازمان زیباسازی در دوره قبلی اتفاق افتاد، مطمئنا 

می تواند برای کابل فروشان جنوب لاله زار نیز محقق شود.
امروزه انبارداری مدرن چنان پیشــرفتی کرده   که حیرت انگیز اســت. اســتفاده از ربات ها، مکانیزاسیون، 
اســتفاده از پهپاد و نرم افزارهای انبــارداری مبتنی بر هوش مصنوعی برای کنترل انبار و بهینه ســازی انبار 
و... سیســتم های آتش نشــانی، امنیتی و حراســتی... یکپارچه ســازی تمام موارد بالا و بر خط بودن سیستم 
بــرای آلارم ها، پنجره هــای عملیاتی و گزارش گیــری همه می تواننــد در خدمت بازار قرار گیرند. مســئله 
اینجاســت که برنامه مدونی برای به روزآوری بازار تهران در دســت نیست. هر مدیری که می آید، سلیقه ای

 برخورد می کند. 
بــازار تهــران نیازمند یک ســند و برنامه بازســازی یکپارچه اســت. تاکنون طرح هــای متعددی در حد 
سیاســت گذاری و برنامه ریزی کلی برای بازار ۱۱۲ هکتاری تهران ( یک میلیون و ۱۲۰ هزار متر مربعی) تهران 

تهیه شده است اما اینک زمان اقدام جدی و هماهنگ فرا رسیده است.
به نظر می رسد چیزی مانند یک موجِ بی تاب، به صورت ناخودآگاه شاید... در زیر چهره مظلوم دلواپسان 
و نیز این اقدام نکردن آنها به ساماندهی اساسی بازار تهران خوابیده است. موجی که شاید تمایل سازندگان و 
خود بازاری ها به کوبیدن و از نو ساختن بازار باشد. همان بلایی که چند سال پیش بر سر پاساژ گلشن آوردند 
و آن بازار قاجاری را کوبیدند و بی قواره و ناهمخوان با محیط، از نو به صورت پاســاژ ســاختند. دلســوزان 

واقعی نباید بگذارند چنین اتفاقی دوباره بیفتد. بازار تهران، قلب تهران است.

ادامـه در 
صفحه

۸
ادامـه در 
صفحه

۸

در روزهای پایانی شهریور ۱۳۸۰ توفیق حاصل 
شد تا دیداری صمیمانه، ماندگار و پرخاطره با 
زنده یاد دکتر حسن حبیبی داشته باشم. او که 
آراسته  دانشمندی متواضع و سیاست مداری 
به اخلاق کریمــه و مدیری محبوب و مجرب 
بــا اندوخته ای از ادب، مهــر و علم بود و تراز 
مدیریت کلان کشور را جلوه ای ممتاز بخشیده 
بود، با همــان متانت همیشــگی پذیرای این 
دیدار شــد. علت حضورم در محضر اســتاد، 
دعوت از ایشان برای شــرکت و سخنرانی در 
مراســم یادروز حافظ در جــوار آرامگاه او در 
شــیراز بود. در مقدمه به عنوان یک شــهروند 
ایرانی از تلاش های ارزنــده اش طی دو دهه 
حضور در مدیریت کلان کشور قدردانی کردم 
و از ایشــان خواســتم به عنــوان طبیب علم 
حقــوق و مدیریــت، در پایــان مأموریتش در 
دولت، چنانچه بخواهد برای مدیران کشور در 
نحوه حکمرانی نسخه ای شفابخش بنویسد، 

چه خواهد گفت و نوشت.
پــس از قبول دعوت برای حضور در مراســم 
یادروز حافظ، گفت  به جای نوشــتن نســخه ، 
تجربــه ای را نقل می کنم شــاید مؤثرتر افتد و 
ادامــه داد: هنگامی که در پاریس مشــغول 
 تحصیل بودم، فرصتی دســت داد تا گذری بر 
تاریخ فرانسه بعد از جنگ جهانی دوم داشته 
باشم. مردم فرانســه بعد از جنگ که حاصل 
آن ویرانــی فــراوان و قربانی شــدن بســیاری 
از انســان ها شــده بود، به دنبال شــخصیتی 
بودنــد که بتواند فرانســه را از بحــران بیرون  
کرده و به سامان برســاند. در میان گزینه های 
مطــرح آن زمان، یک قهرمــان ملی که مقام 
فرماندهی ارتش فرانســه در جنگ را بر عهده 
داشت و رشــادت های فراوان از او دیده بودند 
بیشــتر جلوه گری می کرد. ژنرال دوگل همان 
شــخصیتی بود که مردم در جســت وجوی او 
بودنــد. موضــوع ریاســت جمهوری با دوگل 
مطرح شد، اما او به دلیل اینکه با مسئولیت ها 
و وظایف این سمت آشنا نیست، از پذیرش آن 
امتناع می ورزید، ولی در پــی اصرار مردم، به  
صورت مشروط پذیرفت  این سمت را بر عهده 
بگیرد؛ بنابراین ابتدا مراحل ســه گانه ای را قبل 

از پذیرش مسئولیت مطرح کرد:
نخســت آنکه نخبگان فرانســه جمع شوند 
و بگوینــد که فرانســه بعد از جنــگ باید به 
کجــا بــرود و برســد؟ (چشــم انداز) آینده 
استراتژیست ها  ســپس  چیســت؟  فرانســه 
فرانســوی  برنامه ریزان  و  و سیاســت گذاران 
دیدگاه نخبــگان را به برنامه هــای عملیاتی 

کننــد. و  تبدیــل  اجــرا  قابــل  و 
ســوم آنکــه روش و متدولــوژی 
سیاســت   و  برنامه هــا  اجرائــی 

مشخص شود.
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در «شرق» امروز  می خوانید:     روایت جالب روحانی از روزهای اول پس از انتخابات ۹۲      کار کنید اما برق مصرف نکنید     «استراتژي قطب شمال» علیه مسکو و پکن

حوزه معیشت با وزیر خوب سامان پیدا می کند؟در صفحه ۴ بخوانیدگـزارش   تیتـر یـک را

گفت وگوی «شرق» با معترضان به حذف حقوق 
رتبه بندی کادر  اداری آموزش و پرورش

«شرق» از تلاش های مسکو برای ریل گذاری
 روابط با تهران در دوره پزشکیان گزارش می دهد

یک انقلاب اقتصادی-اخلاقی 
نیاز است

کارشکنی در وقت اضافه

وعده دیدار در کازان

چـرا مهدی تاج
 احضـار نمی شود؟
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